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SZÖVETSÉG-SZAKSZERVEZET

❙ Érdekes gyûlés lehetett, hiszen egyszer-
re vettek részt rajta a szakszervezetek és 
a munkáltatók képviselôi… 

– Ez már a második ilyen konferencia, amit 
a FIM, azaz a Zenészek Nemzetközi Föde-
rációja szervez, az elsô ilyen tanácskozást 
három évvel ezelôtt Berlinben rendezték. 
Egyébként a szakszervezet képviseletében 
dr. Gyimesi László is a résztvevôk között 
lett volna, egyéb fontos elfoglaltságai miatt 
azonban végül az Elôadó-mûvészeti Jog-
védô Iroda egyik tagja, Békés Gergely he-
lyettesítette. A németországi találkozón a 
munkáltatói oldalt még kevesen képvisel-
ték, most azonban Amerikától Európán át 
Dél-Amerikáig többen voltunk jelen mun-
káltatói joggyakorlók. Ez a tanácskozás 
minden volt, csak nem kiélezett szakszer-
vezeti összejövetel, ahol minden bajok for-
rásaként az igazgatókat nevezték volna 

meg. Ennek talán elsôdleges oka az, hogy 
a gazdasági válság mindenütt – a zenekar-
ok életében is – erôsen érezteti hatását. A 
világ nagyot fordult három év alatt. Ameri-
kából riasztó hírek érkeznek, zenekarok 
szûnnek meg, kerülnek csôdbe. A konfe-
rencián javasolták, a gyûlés fejezze ki szo-
lidaritását a hat hónapja sztrájkoló, detroiti 
szimfonikusokkal, meglepô módon azon-
ban meg le hetôsen gyér volt a reakció. A 
kávészünetben többen elmondták, nem 
nagyon értenek egyet azzal, hogy ahol tíz-
ezer számra veszítették el az állásukat az 
emberek, néhány százdolláros fi zetéseme-
lésért hónapokon keresztül sztrájkoljon 
egy együttes….

❙ Ebben a helyzetben a munkahelyek 
megôrzése a leglényegesebb… 

– Így igaz, s a tanácskozás egyik legfonto-
sabb beszédtémája az volt, hogy válság ide 
vagy oda, a szimfonikus zenekaroknak az 
ôket életre hívó közösséget kell szolgálniuk. 
Ott, ahol ezek a gyökerek nagyon mélyek, a 
válság ellenére kisebb a probléma. Termé-
szetesen persze itt is akadnak kivételek, hi-
szen az elmúlt hetekben került napvilágra, 
hogy számunkra olyan példamutató orszá-
gokban, mint Nagy-Britannia vagy Hollan-
dia, roppant súlyos helyzet alakult ki kultu-
rális területen. Az Arts Council Englandnál, 
annál a szervezetnél, amely nagy szerepet 
játszik a fi nanszírozásában és közpénzt el-
osztó testület, a költségvetést 25%-kal csök-
kentette a kormány. Példátlan, ami Hollan-
diában is történt. Kilátásba helyezték, hogy 
a 14, állami pénzbôl mûködô zenekarból az 

évvégére összevonással, megszüntetéssel 8 
marad… Az egész konferencia hangulatát 
inkább a gondokkal tisztában lévô, a prob-
lémákat közösen megoldani akaró szándék 
jellemezte, mintsem a meddô viták. A kon-
ferencia szervezôi nagyszerû munkát vé-
geztek, öt kontinensrôl, több mint kétszáz 
delegált érkezett. A megjelölt témakörök is a 
gondból való kilábalásról szóltak. Jómagam 
abban a szekcióban szólaltam fel, amelyben 
a szimfonikus zenekarokat körülvevô kör-
nyezet egymásra utaltságáról esett szó. Va-
gyis abból a feltételezésbôl indultunk ki, 
hogy egy szimfonikus zenekar nem légüres 
térben létezik, emberek vannak körülötte, 
ilyen például a taxisofôr, aki a koncertre 
hozza a közönséget, és kérdés, hogy miként 
lehet ezeket az érdekeket azonos platformra 
hozni, hogy segítsék a zenekarok tovább-
élését. 

❙ A másik nagy témakörbe a munkavi-
szonyok, a munkavégzés, a munkaidô 
tartozott.

– Így igaz, s a munkaszerzôdésekkel kap-
csolatban több, mint különös volt arról hal-
lanom, hogy ahol nem közalkalmazotti 
vagy hosszú távú szerzôdéssel foglalkoztat-
ják a zenészt, ott is az úgynevezett önfoglal-
koztató forma dívik. Ilyen a négy nagy lon-
doni zenekar, amelyek kft-ként mûködnek. 
A tulajdonosok maguk a zenekari tagok, s 
ôk gondoskodnak a járulékok befi zetésérôl. 
Az a forma, amelyet nálunk a törvény is tilt, 
hogy valaki vállalkozóként nyújtana szol-
gáltatást egy zenekarnak, jószerivel isme-
retlen. 

A gazdasági válság a világ minden 

táján érezteti hatását, s még a 

példamutató kulturális fi nanszíro-

zásáról híres Hollandiában is hat 

zenekar szûnik meg az év végéig. 

Így nem csoda, hogy a FIM, azaz 

a Fédération Internationale des 

Musiciens által másodszor ren-

dezett konferencián fôképp ilyen 

gondokról esett szó, emellett azon-

ban a muzsikusok sajátos, hivatásuk 

okozta betegségeirôl, valamint 

az ifjúságnevelés fontosságáról is 

eszmét cseréltek a résztvevô szak-

szervezeti vezetôk és munkáltatók. 

A március eleji, amszterdami 

tanácskozásról Kovács Géza, 

a Nemzeti Filharmonikusok 

fôigazgatója beszélt, aki maga is 

elôadóként lépett pódiumra. 

Félmillió sikítás a zenekarokért?
Amszterdami körkép gazdasági helyzetrôl, ifjúságnevelésrôl, továbbélésrôl

Pillanatkép a konferenciáról
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❙ Milyen más formák léteznek? 
– Németországban minden zenekari tag hi-
vatalosan, munkajog szerint kap alkalma-
zást. Franciaországban elsôsorban a színé-
szek harcolták ki azt a sajátos önfoglalkoz-
tató státuszt, amely nem köti ôket színház-
hoz, hanem produkcióra szerzôdnek. Ez a 
muzsikusok egy részére is igaz, miközben 
egy részük nagyzenekarok alkalmazottja. 
Ez így van Brazília, Skandinávia Ausztrália 
esetében is. A munkaidô nagyjából min-
denütt ugyanannyi, mint itthon. Háromórás 
szolgálatokat teljesítenek, a havi szolgálat-
szám sem magasabb. Más a helyzet Kíná-
ban, ott teljesen másképpen szervezôdik a 
munka. Az ottani zenekari szövetség, azaz a 
Szimfonikus Zenekari Fejlesztési Alapít-
vány vezetôsége megjelent ezen a tanácsko-
záson is, ôk mindenhová elmennek tanulni. 
Az amszterdami konferencián kiemelt fon-
tossággal taglalták emellett az egészségügy 
és a munkavédelem kérdéseit. Az köztu-
dott, hogy a zenészek speciális veszélyek-
nek vannak kitéve, ezek között is a legis-
mertebb a halláskárosodás, s a hegedûsök 
nyakán a bôrelváltozás is megszokott. El le-
het képzelni, milyen fogászati, szájsebészeti 
problémák jelentkeznek a fúvósoknál, mi-
lyen légzési és tüdôproblémái vannak a 
mély-rézfúvósóknak. Bizonyos pszichés 
problémák a szimfonikus zenekari tagokra 
is jellemzôek. Hiszen a muzsikálás, koncer-
tezés speciális lelki igénybevétel. 

❙ Közismert, hogy a karmesterek menta-
litása különbözô…

– Vannak a dirigensek közül, akik már a 
pró bákon is erôsen igénybe veszik a muzsi-
kusok idegrendszerét. Fôleg azoknál a mû-
vé szeknél, akik szólisztikus feladatot látnak 
el minden koncerten, jelentkeznek erô tel je-

sebben ezek a gondok. Évtizedeken keresz-
tül például az alkohol jelentette az egyik me-
nedéket, s ennek következményei a mai na-
pig jól ismertek. Erre a gondra egy brazil 
te  ra  peuta mutatott mûködônek tûnô megol-
dást. Nagy-Britanniában, ahol önkéntes or-
vos csoport foglalkozik a speciálisan zene-
kari megbetegedésekkel, szintén vannak 
pszichológusok, akik a muzsikusok alko-
holfogyasztásának csökkentésében igyekez-
nek segíteni. Egyre több mûvész számol be 
ugyanis arról, hogy korábban olyan feszült-
ségben élt, hogy egy-két kupicával tudott 
csak beülni a hangversenyre, vagy a koncert 
után ivott nagyobb mennyiségben alko-
holt... De nemcsak az egészségügyi megol-
dások, hanem a managementek jö vôjével 
kapcsolatban szintén élénk ér dek lôdést mu-
tattak a szakszervezetek, mert ôk maguk is 
látják, hogy értük dolgoznak. Emellett egyre 
lelkesebben vesznek részt, akár térítésmen-
tesen is, az ifjúsági projektekben. Németor-
szágban közpénzhez csakis az a zenekar jut-
hat, amely koherens, hosszú távú ifjúsági 
ne velési projektet mutat fel. Érdemes meg-
nézni a dél-amerikai, a brit és az amerikai 
együttesek nevelési programjait, ott a zene-
kari tagok is átérzik ezt a felelôsséget. A mu-
zsikosoknak be kell látniuk, lehet, hogy 
húsz év múlva már nem lesz, aki a nézôtéren 
ül. Sok országban panaszkodnak arról, hogy 
a korábbi, jó vagy legalább létezô, általános 
iskolai zenei nevelés mélypontra került. Igaz 
ez Oroszországra és Nagy-Britanniára is. 
Ezért még fontosabbnak tartják a közönség-
nevelést. Németországban egy állami pro-
jektet próbáltak megvalósítani, amelynek 
során minden gyerek hangszert kapott a ke-
zébe, ez a program azonban kevésbé volt si-
keres, ezért is fordítanak nagy gondot a ze-
nekarok ifjúsági programjaira. 

❙ Akadtak megoldási lehetôségek a vál-
ság generálta helyzetre?

– Kétségbeesett eléggé a hangulat, hiszen 
Hollandia tényleg elkeserítô képet mutat. 
Tavaly novemberen az ottani zenei szerve-
zetek népi mozgalmat indítottak, s egy 
szombati napon félmillión sikítottak a kul-
túráért, a zenekarokért. Mindez nagy mé-
diavisszhangot kapott, a kormány azonban 
tántoríthatatlan maradt… 

❙  Tartok attól, hogy nálunk még fél mil-
lió an sem sikítanának… 

– Ebben én is kételkedem… Ezzel együtt a 
kétségbeesésem óriási, hiszen Hollandia 
volt az egyik legkitûnôbb példa arra, ho-
gyan kell kultúrát, mûvészetet fi nanszí-
rozni közpénzbôl. Nagylelkûen, mégis 
rend  kívül szigorú szabályok szerint. Az 
elôadó-mû vészeti törvény elôkészítésekor 
elôttem mindig az a példa lebegett, amelyet 
Hollandiában dolgoztak ki. Ugyanis telje-
sen tárgyilagos, a teljesítményt és a mûvészi 
munkát honorálja, ráadásul négy évre elôre 
garantálja a fi nanszírozást. S ami még na-
gyon fontos, a mindenkori holland minisz-
ter személyes ízlése semmilyen módon 
nem jelenhetett meg a közpénzek elosztá-
sában. Ezt a 80-as évek óta minden párt 
magára nézve kötelezônek tartotta. A brit 
Arts Councilhoz hasonlóan az utóbbi évek-
ben már nemzetközi szakembergárdát fel-
vonultatva ítélték meg a pályázatokat, s a 
Concertgebouw zenekara és a Holland Ba-
lett ugyanúgy pályázott, mint a Brabant ze-
nekar. Emellett folyamatos kontrollal nézet-
ték át az évad programját, ellenôrizték, 
hogy megfelelôen költik-e el a pénzt. Ez a 
kiváló rendszer látszik összeomlani… Meg-
nyugtató a helyzet Skan  dináviában. Orosz-
országban azonban, ahol nagy hagyomá-
nya van a zenekari kultúrának, szintén sok 
panasz hagyja el a muzsikusok száját. A 
kultúrafi nanszírozás sajátos, az állam nem 
teljesen átlátható módon ad pénzt az együt-
teseknek, s az is Moszkvában dôl el, hogy 
melyik nagy olajcég kit támogat. Eközben 
már öregszik ott is a hallgatóság, s nincs át-
fogó közönségnevelési program… Ennek a 
konferenciának, úgy vélem, az a sum má-
zata, hogy a szakszervezeti érdekképviselet 
és a munkáltatói oldal tisztában van azzal, 
súlyos a helyzet a nagyvilágban. Nagy ve-
szélyek leselkednek a zenekarok jövôjére. 
Másképp nem tudjuk meggyôzni a döntés-
hozókat, csak ha összefogunk, ha együtt 
tárjuk fel a problémák lényegét, és együtt 
próbáljuk ezeket megoldani. 

 R. Zs. 
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Kovács Géza és Sture Carlsson a Pearle elnöke
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